
 

KEHITTÄMISPÄIVÄN 29.10.2022 PURKU  

 

VIESTINTÄRYHMÄ: HEIDI 

Ryhmän tehtävänä oli käsitellä pitäjäraatien viestintää suhteessa kaupungin uuteen 
viestintäohjeeseen. Tehtävän annon osalta jouduttiin muuttamaan lähestymistapaa, sillä sovitusta 
poiketen ei käytetty apuna uutta viestintäohjetta. 

Viestintää kuitenkin pohdittiin oheisen päätehtävälinjauksen mukaan 

 

 

Ryhmä käsitteli aihetta viiden eri kategorian kautta, joissa pohdittiin viestinnän tavoitteita ja 
toteutusta. 

1) Yhteistyö 
2) Toteuttajat 
3) Viestinnän kanavat 
4) Viestinnän tyyli 
5) Graafinen ilme 

Yhteistyötä tehdään eri tapahtumien yhteydessä, yleisesti kaupungin ja yhdistysten kanssa. 
Nuorisofoorumi tuli esiin myös. Raatialueiden viestinnän päätoimijoiden ja isompien yhdistysten 
kanssa pidetään yhteisiä palavereita. Pitäjäraadeilla on käytössään viestinnän kanavista 
sosiaalinen media, infotaulut, raatien omat verkkosivut ja kaupungin verkkosivut. Pyritään 
viestinnän tyylissä selkeään kirjoitusasuun. Graafisen ilmeen osalta todettiin, että alueiden omat 
identiteetit ovat tärkeitä, ilmennetään alueiden omilla logoilla ja ilmeellä, mutta nähtiin myös 
mahdollisena yhdistyä kaupungin uuden ilmeen kanssa. Pohdittiin sitä, onko kaupungin strategia 
irrallaan pitäjäraadeista. Viestinnässä toivotaan käytettävän nimitystä Kuopion maaseutualueet, ei 
käytetä enää sanaa liitoskunnat. 

Toisessa osiossa käsiteltiin pitäjäraatien viestinnän kehittämisen kohteita: 

Yhteistyön suhteen kehitettävää nähtiin tiedonkulun parantamisessa niin kaupunkiin päin kuin 
pitäjäraatien välisessä tiedonvälityksessä. Toivottiin verkostojen kehittämistä ja yhteistapaamisia 
viestintävastaavien kanssa. Tapahtumatuen myöntöperusteet koettiin epäselviksi. 



Toteuttajaryhmien kesken tulisi olla omat kanavat, lisää tekijöitä kaivattiin sekä kyselyt. Talkoisiin 
ja muuten apuvoimaksi ilmoittautumiseen kaivattiin väylää tai toimintatapaa. 

Viestintäkanavien ja sisältöjen kehittämistarpeet painottuivat sähköisten kanavien parempaan 
hyödyntämiseen. Pitäjäraadeilla voisi olla yhteinen Facebook sivu ja verkkosivut tulisi linkittää 
ristiin. Sähköiset näyttötaulut ja infoseinät tulee ottaa paremmin tiedottamisen kanavaksi. 
Pitäjäraatien toiminnasta kertominen on tärkeää – pitäjäraadit taas toivoivat ohjeistusta yhteiseen 
toimintaan ja ohjeita kaupungin tukien hakuun.  

Kriisiviestintään ei tullut kommentteja. Keskustelussa jaoteltiin pitäjäraadin keskeisimmät XXXXXX 
tuli esiin kanavat, selkeä kirjoitusasu. Jokaisella pitäjäraadilla olisi hyvä olla oma graafinen ilme, 
mutta yhteistä ilmettä kaupungin kanssa ei toisaalta suljettu kokonaan pois. 
Pitää erottautua omalla alueellaan omalla ilmeellä.  
 
Johtopäätös työpajan työskentelyn osalta: 
 
Päätetiin palata asiaan yhteisen palaverin merkeissä.  
ldj:n kokoukseen 
Pohdittavana myös linkittyminen kaupungin lähiöviestintään. 
Halutaan, että puhutaan maaseutualueista- ei enää liitoskunnista.  
 

PITÄJÄRAATIEN TOIMINTASÄÄNNÖN KEHITTÄMISTARPEET; JANNE 

Näkemykset toiminnan nykytilasta: 

A1 - Mitä kaikkea kenenkin pitäisi nyt tehdä, että Pitäjäraatitoiminta toteutuu: 

pitäjäraadit: 

- Koordinoivat omalla alueellaan toimintaa. Yhteydenpitoon asukkaiden kanssa on 
kehitetty erilaisia toimintatapoja, mm. verkkosivujen sähköiset 
yhteydenottolomakkeet. Yleensä on niin, että asukkaat ottavat yhteyden 
pitäjäraatiin. 

- Pitäjäraati mukana tapahtumien ja tilaisuuksien järjestämisessä yhdistysten ja 
yritysten kanssa. (avustusten myöntäminen ja yhteistyö toteutuksessa) 

- Säilytystilat: On kertynyt erilaista tavaraa ja kalustoa, jolla tarve säilytykseen. 
- Keskustelua ja pohdintaa aiheuttaa vastuukysymykset. 

Lähidemokratiajaosto: 

- Toivotaan, että tuntee lainsäädännön ja ovat tietoisia lainsäädännöstä. 
- tulisi tutustua alueisiin ja ymmärtää alueiden erilaisuus 
- aluejako?  
- ei tulisi puuttua liian pieniin asioihin – kehittäminen painopisteenä. Toivotaan 

kumppaniksi alueiden kehittämiseen. 

Kaupungin hallintokoneisto ja virkamiehet: 



- Tehtäväjako ja vastuut pitäjäraatien ja kaupunginhallinnon välillä pitäisi olla 
selkeä. 

- vastuukysymykset ja pelisäännöt selkeäksi.  
- pitäjäraatialueiden asukkailla tulisi olla selkeä kuva eri palvelualueiden vastuista 

ja tehtävistä. 
- kumppanuuteen pohjautuva toimintatapa – esimerkkinä mopocasit. Maaningalla 

jo tulehtuneeseen mopo- ja autorälläilytilanteeseen otti pitäjäraati kantaa ja 
ryhtyi yhdessä kaupungin keskeisten vastuutahojen (kansalaistoiminnan palvelut, 
nuorisotoimi ja kaupungin ympäristönpalvelut) ratkomaan ongelmaa ja 
asukkaiden kanssa keskustelun ja yhteisen ideoinnin kautta pyritään ongelmaan 
löytämään ratkaisu). 

- Tietojen ajantasaisuus kaupungin verkkosivuilla. 
- Mahdollistetaan järkevät kulukorvaukset 

A2: Kenen kanssa nykyistä toimintaa on toteutettu? 

 

-  

 

 

B-osion tuotos on kokonaisuudessaan käsitelty Toimintasääntöluonnoksessa.  

 

 

 

 

•Servica ja Mestar

•Yritykset, 
alihankkijat

•Hyvinvointialue, 
Maakuntaliitto

Valtio Vapaaehtoiset 
ja asukkkaat

kaupungin 
palvelualueet 

ja yksiköt

toiset 
pitäjäraadit



PITÄJÄKOKOUKSEN KOKOKOUSTEKNINEN OHJESÄÄNTÖ, Liisa 

Ryhmä 2 pohti omassa tehtävässään pitäjäkokouksen kokouskäytäntöjen tarkennuksia ja sitä, 
tulisiko pitäjäkokoukselle laatia tarkemmat ohjeet. Mukana oli nykyisen pitäjäkokouksen 
järjestämisohjeistus ja käsiteltävät asiat kokouksessa. 

Pitäjäkokoushan on kaikille avoin kansan kokous, jossa valitaan pitäjäraadin jäsenet. Kokouksessa 
jokainen voi asettua ehdolle pitäjäraatiin ja edustajat valitaan kokouksessa. Pitäjäkokous edustaa 
suoran demokratian toimintamallia, jossa asiat käsitellään ja päätetään käsillä olevassa yleisessä 
kokouksessa. 

Tehtäväantoa käsiteltiin kahden näkökulman avulla: 

A1 Näkemykset toiminnan nykytilasta 

Asukasryhmät, joiden kanssa ryhmän jäsenillä on tällä hetkellä kanssakäymistä 
pitäjäraatitoiminnassa. Miksi juuri nämä ryhmät ovat valikoituneet yhteistyöhön. 

- Asukasryhmät ovat valikoituneet siitä syystä, että niille on pitäjäraadissa 
järjestetty palvelua ja toimintaa. 

- Henkilökohtaisen näkemyksen ja arvomaailman pohjalta. Tavalliset ihmiset ja 
heikompiosaiset. Niiden puolustaminen on ollut minulle aina tärkeää. 

- Eläkeläiset ja heikossa asemassa olevat ovat niitä, joille järjestetty palvelua ja 
toimintaa. 

- Nykyaikana vain eläkeläiset ja vanhukset haluavat tehdä yhteistyötä pitäjäraadin 
kanssa. 

- PK-sektorin yrittäjät 

A2 Näkemykset toiminnan nykytilasta 

Asukasryhmät, joiden kanssa ryhmän jäsenillä on tällä hetkellä vähiten tai ei ollenkaan 
kanssakäymistä pitäjäraatitoiminnassa. Miksi juuri nämä ryhmät ovat valikoituneet ulkopuolelle? 

- Työikäiset osaavat pitää puolensa muutenkin 
- Omassa elinpiirissä ei juurikaan enää ole nuoria lapsiperheitä. 
- Paljon ryhmiä, jotka ovat jääneet huomiotta – metsästysseurat, kalastusseurat, 

lapsiperheet, työikäiset 
- maahanmuuttajat, asumispalvelukeskuksissa asuvat vanhukset, sijoitettu kauas 

kotipaikalta, asumisyksiköt sijaitsevat kaukana. 
- koetaan etteivät ihmiset tarvitse pitäjäraatia 
- Emme saa mukaan nuorisoa, työikäisiä, maahanmuuttajia, yrittäjiä. 
- Kiire 
- Kaupungin vuosibudjetista yli puolet koostuu kasvun- ja oppimisen palvelualueen 

menoista, lapsiperheet elävät kiireistä aikaa ja vaikuttamisen mahdollisuudet 
ovat rajalliset. 

- Syitä on vaikea sanoa 
- kiire 

 



Kohta B Pitäjäkokouksen ohjesäännön päivitys 

Tässä osiossa ryhmäläiset pohtivat sitä, tulisiko nykyistä pitäjäkokouksen ohjesääntöä ja 
esityslistan sisältöä muuttaa. 

B1: perehtyminen nykyiseen malliohjesääntöön ja sen toimivuuteen tavoitteiden saavuttamisessa. 

Ryhmä tarkasteli toisaalta pitäjäkokouksen osanottajien edustavuutta ja toisaalta lukumäärää.  

- pitäjäkokouksen osanottajat edustivat laajasti pitäjän asukasrakennetta, nuorten 
määrä saisi olla suurempi. Kyläedustus oli hyvä. 

- Pitäjäkokous oli hyvin valmisteltu, tiedotus toimi, toteutettiin yhteistyössä 
kaupunkiosayhdistyksen kanssa. Kaupungin puolelta valtuutetun mukanaolo lisäsi 
asian arvostusta asukkaiden keskuudessa. 

- Edustavuus oli hyvä ja valituksi tuli erilaisia ihmisiä 

B2: Käsiteltiin pitäjäkokouksen järjestämisen käytännöt; arvioitiin pitäjäkokouksen järjestäminen, 
valintamenettely, ehdokasasettelu ja valinnat. 

- Yleisesti oltiin sitä mieltä, että käytäntöä ei tarvitse muuttaa. Muutostarpeita 
nähtiin siinä, että etäosallistumista ei saisi sallia, tultava paikalle. (raatiin voi tällä 
hetkellä etukäteen ilmoittautua) 

- Raatiin pitäisi valinta vain paikkakunnalla asuvia ja kirjoilla olevia, ei 
ulkopaikkakuntalaisia 

 

PITÄJÄRAATIEN TOIMINTAMÄÄRÄRAHAN KÄYTÖN ARVIOINTI, Sirpa 
 
Ryhmän tehtävänä oli tarkastella eri väittämien kautta toimintamäärärahan tämänhetkistä 
käyttöä 
 
TOIMINTAMÄÄRÄRAHA 
Väittämät: 

• Rahaa ei ehditä käyttää, koska toimintaa ei ole suunniteltu riittävän hyvin ja 
ajoissa  

o Korona aiheutti vaikeuksia ja yllätyksiä  
o Toimintasuunnitelma on tarkka  
o Kiinteät kulut on helppo arvioida, muu on vaikeampi arvioida mitä 
tulee  
o Alkuvaiheen ongelma, toiminta on vakiintunut jo nyt  

• Pitäjäraadit päättävät pienessä piirissä ison ihmisjoukon asioista  
o Asukkaat tietää, kuka on raadin jäsen, osaavat ottaa yhteyttä ja 
”valittaa”  
o Toiminta on avointa kaikille, tapahtumat ym. Tiivis vuoropuhelu alueen 
yhdistysten ym. kanssa  
o Eri kylien edustus on tärkeää, ollaan alueen asukkaiden käytettävissä  
o Pitäjäraadin jäsenillä verkostoja. Jäsenet eri puolilta aluetta.  



• Pitäjäraatien tulisi tehdä omaehtoista yhteistyötä Kuopion muiden 
maaseutualueiden kanssa  

o Samat pulmat joka alueella. Enemmän raatien yhteistyötä voisi olla.  
o Pitäisikö muiden maaseutualueiden kuulua johonkin raatiin vai perustaa 
omat  
o Jos Etelä-Kuopioon perustetaan uusi raati, raha voi tulla 
kehittämismäärärahasta  

• Pitäjäraatien toimintamäärärahalla täytetään kaupungin palveluverkon aukkoja  
o Pitää paikkansa, kaupungin hitaus on syynä --> yhdyshenkilöt 
kaupungilta puuttuu  
o Kyselyt, niitä on paljon, mutta mitä perua? Selkeät toimet pitäisi tulla 
tiedoksi.  
o Maaseutualueet, ei liitoskunnat  
o Osallisuus, miten asukkaat voi paremmin vaikuttaa oman alueen 
”kaupunkiympäristöön”.  

• Pitäjäraatien toimintamäärärahan tarkoitus on luoda uutta ja mahdollistaa 
asukkaiden hurjatkin ideat  

o Hurjia ideoita pitää välillä torpatakin.  
o Hyvin perusteltu hurja idea voi olla tosi hyvä. Vetäjä pitää olla!  
o Tärkeää, että asialla on jo kannatus: yhteistyö ja sitoutuminen tosi 
tärkeää, kun uusia ideoita lähdetään tekemään  

• Pitäjäraadit väsyvät, koska järjestelevät kaupungin palvelutuotantoa sen sijaan, 
että keräisivät kaupungille asukkaiden näkemykset ja jättäisivät toteutuksen 
kaupungille  

o Kehittämismääräraha on tosi vaikea! Tarvitaan selkeät säännöt  
o Toteutusta ei voi jättää kaupungille, koska asia ei etene  
o Pitäjäraadit on vapaaehtoisia, kaupunki ei voi liikaa työtä raadeille 
laittaa  

  
TOIMINTAMÄÄRÄRAHA  

• Rahaa ei ehditä käyttää, koska toimintaa ei ole suunniteltu riittävän hyvin ja 
ajoissa  

o Suunnitelmallisuus ja pelivara  
• Pitäjäraadit päättävät pienessä piirissä ison ihmisjoukon asioista  

o Ei lisätä raatien jäsenmäärää  
o Viestintä ja tiedottaminen että asukkaat tietää mitä Pitäjäraati tekee  
o Toiminnan on oltava kaikkia hyödyttävää  
o Mihin raha käytetään  

• Pitäjäraatien tulisi tehdä omaehtoista yhteistyötä Kuopion muiden 
maaseutualueiden kanssa  

o Ehdotus 1: Uusi raati Eteläiselle alueelle ja raha siihen otetaan 
kehittämismäärärahasta  
o Ehdotus 2: Koko maaseutualue jaetaan uusiksi raatialueiksi  

• Pitäjäraatien toimintamäärärahalla täytetään kaupungin palveluverkon aukkoja  
o Tiiviimpi yhteistyö KYP:in kanssa, mitä on tulossa alueelle, toimia 
lähiaikoina  
o Tarvitaan selkeämpiä sääntöjä/keskustelu rahan käytöstä  



• Pitäjäraatien toimintamäärärahan tarkoitus on luoda uutta ja mahdollistaa 
asukkaiden hurjatkin ideat  

o Maaseutualueiden toimijoiden, yhdistysten ja yritysten kesken 
vuoropuhelu ja yhteistyö à tämä tärkeää!  
o Pitäjäraadit ovat tarkkoja mihin rahaa myönnetään/ käytetään  
o Ohje talouteen, mihin ja miten rahaa saa käyttää raadeissa  
o Hurjille ideoille on annettava mahdollisuus!  

• Pitäjäraadit väsyvät, koska järjestelevät kaupungin palvelutuotantoa sen sijaan, 
että keräisivät kaupungille asukkaiden näkemykset ja jättäisivät toteutuksen 
kaupungille  

o Kulukorvaukset PJ + sihteeri on iso pulma. Toimintasääntökeskustelu. 
Palkkiot? Puhelinraha?  
o Teams-lisenssi kaupungin säpö raadeille --> raatien yhteistyö  
o Teams Pitäjäraatien välisen yhteistyön keinoksi  
 

o Uudet pitäjäraadit: Tulisi tarkastella rajojen uudelleen muodostamista. (Kannanotto 
pitäjäraatitoiminnan laajentumiseen 

o Pitäjäraatien jäsenet toivovat, että heitä kuultaisiin ja otettaisiin mukaan päätöksenteon 
valmisteluun. 

 


